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§1 Val av justerare och dag för justering 
§2 Godkännande av dagordning 
§3 Medborgarförslag om utegym i Rågsved 
§4 Medborgarförslag om att bekosta en brygga i Rågsveds 

naturreservat 
§5 Medborgarförslag om rådjurs- och vildsvinssäkra 

staket runt odlingslotterna i Rågsved 
§6 Medborgarförslag om skatepark i Enskede 

(Vårflodsparken) 
§7 Medborgarförslag om storlek och kostnad på Enskede 

Gårds koloniträdgårdar 
§8 Medborgarförslag angående flytt av förvaltningshus 
§9 Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds 

månadsrapport 2024 
§10 Utredning om egen regi för park- och naturskötsel 
§11 Ändring av lokala ordningsföreskrifter för 

hundrastområde i Frötallsparken i stadsdelen 
Johanneshov 

§12 Genomförandeärende om nya lokaler för daglig 
verksamhet 

§13 Utredning om förutsättningarna för två 
ansökningsperioder för föreningsbidrag 2025 

§14 Rapportering till IVO av ej verkställda beslut enligt 
SoL och LSS för kvartal 2 år 2024 

§15 Remiss av klimathandlingsplan 2024-2030 
§16 Remiss av motion om att inrätta ett Queer-museum i 

Stockholm stad 
§17 Remiss av motion om yrkesgymnasium 
§18 Remiss av motion om att Stockholm ska gå före med 

införandet av metoden TFCO 
§19 Remiss av motion om att staden bör tillsätta en 

utredning om pojkhemmet Eolshäll 
§20 Remiss av ersättningsnivåer daglig verksamhet (LSS) 
§21 Remiss av motion om kultur för LSS 
§22 Remiss av revisionsrapport om stadens arbete mot våld 

i nära relationer 
§23 Remiss av motion om skolfrid 
§24 Remiss av motion om införandet av projektet 

matvänner för att minska social isolering bland stadens 
äldre 

§25 Remiss av motion om att införa Samordnare krisstöd i 
beredskap (SKiB) 
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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utser 1:a vice ordförande 
Peter Backlund (L) att tillsammans med ordförande Hassan Jama 
(V) justera dagens protokoll. 
  
Justering sker tisdag den 29 oktober 2024. 
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§ 2 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner dagordningen. 
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§ 3 
Medborgarförslag om utegym i Rågsved  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/580 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag om ett nytt utegym i Rågsved har skickats in 
till nämnden. Författaren av medborgarförslaget vill att 
förvaltningen bygger ett utegym i närheten av Bäverdalens bollplan 
i Rågsved, alternativt mellan Stövargatan och Gillerbacken. 
 
Ansvaret för att anlägga utegym delas mellan idrottsnämnden och 
stadsdelsnämnderna. Idrottsförvaltningens kartläggning från 2022 
visar att Rågsved med omnejd är förhållandevis väl tillgodosett vad 
gäller utegym. Därför anser stadsdelsförvaltningen att det just nu 
inte är aktuellt att bygga ett nytt utegym i Rågsved. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/580-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
utegym i Rågsved 

 EÅV 2024/580-3 Medborgarförslag om utegym i Rågsved 
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§ 4 
Medborgarförslag om att bekosta en brygga i Rågsveds 
naturreservat  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/564 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag har skickats in till nämnden om att bekosta en 
brygga i Rågsveds naturreservat. Författaren av medborgarförslaget 
anser att det inte finns någon naturlig utomhusbadplats i Vantör, 
trots att området gränsar till sjön Magelungen. Skribenten föreslår 
att en brygga exempelvis kan placeras vid grillplatsen söder om 
Snösätra södra koloniområde. 
 
Stockholms stad tog år 2022 fram en handlingsplan för nya bad. I 
den står att förutsättningarna för bad är dåliga på den här platsen. 
Mot bakgrund av detta anser förvaltningen inte att förutsättningarna 
finns att utreda förslaget vidare. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 

Yrkanden 
Gustav Johansson m.fl. (M), Peter Backlund (L), Christina Peterson 
(C) och Emelie Wassermann (SD) yrkar att ärendet ska 
återremitteras för vidare utredning av andra platser för bad i 
närheten av förslaget. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att ärendet ska behandlas idag. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Gustav Johanssons m.fl. (M), 
Peter Backlunds (L), Christina Petersons (C) och Emelie 
Wassermanns (SD) förslag mot sitt eget förslag och finner att 
nämnden beslutar att ärendet ska behandlas idag. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) konstaterar då att det endast finns ett 
förslag till beslut och det är förvaltningens och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
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Reservationer 
Gustav Johansson m.fl. (M), Peter Backlund (L), Christina Peterson 
(C) och Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/564-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
brygga i Rågsveds naturreservat 

 EÅV 2024/564-3 Medborgarförslag om att bekosta en 
brygga i Rågsveds naturreservat 

 EÅV 2024/564-1.2 Bild med förslag på plats 
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§ 5 
Medborgarförslag om rådjurs- och vildsvinssäkra staket 
runt odlingslotterna i Rågsved  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/555 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Författaren av medborgarförslaget beskriver att odlare inom 
Snösätra norras koloniträdgårdsförening har problem med rådjur 
och vildsvin som äter upp det som de odlar. De efterfrågar att 
förvaltningen ska bekosta och anlägga rådjurs- och vildsvinssäkra 
staket runt hela koloniträdgårdsområdet. 
 
Det pågår ett arbete inom staden med att ta fram ett program för 
stadsnära odling. Trafikkontoret har bekräftat för förvaltningen att 
det bland annat kommer att finnas direktiv för rådjurssäkra staket 
runt områden i programmet. Förvaltningen inväntar att programmet 
går upp för beslut i trafiknämnden i september, för att sedan se över 
möjligheterna att sätta upp rådjurssäkra staket runt 
stadsdelsområdets koloni- och fritidsträdgårdsområden. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/555-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
rådjurs- och vildsvinssäkra staket runt odlingslotter i 
Rågsved 

 EÅV 2024/555-3 Medborgarförslag om rådjurs- och 
vildsvinssäkra staket runt odlingslotterna i Rågsved 
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§ 6 
Medborgarförslag om skatepark i Enskede 
(Vårflodsparken)  
EÅV 2024/518 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Författaren av medborgarförslaget anser att det saknas en skatepark 
i Enskede och föreslår därför att förvaltningen bygger en i 
Vårflodsparken. Vidare anser författaren att spontanidrott bör 
uppmuntras och beskriver hur en skatepark kan fungera som en 
plats där både barn, unga och vuxna kan mötas. 
  
Författarens påstående om att spontanidrott bör uppmuntras håller 
förvaltningen med om och anser att tillgång till ytor för 
skateboardåkning kan bidra till detta. Att bygga en skatepark i 
Vårflodsparken bedömer förvaltningen skulle påverka parkens 
infiltrationskapacitet negativt och det är därför inte en lämplig plats 
för detta. Skateboardytan i Östberga ligger drygt en kilometer från 
Vårflodsparken och förvaltningen hoppas att boende på 
Enskedefältet känner till och använder den. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/518-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
skatepark i Enskede (Vårflodsparken) 

 EÅV 2024/518-3 Medborgarförslag om skatepark i Enskede 
(Vårflodsparken) 
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§ 7 
Medborgarförslag om storlek och kostnad på Enskede 
Gårds koloniträdgårdar  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/567 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I medborgarförslaget står det att kötiden för att få en odlingslott på 
Enskede gårds koloniträdgård är fem år, vilket författaren anser är 
långt. För att minska kötiden föreslår författaren mindre 
lottstorlekar inom Enskede gårds koloniträdgård. Vidare föreslår 
författaren att kökostnaden sänks till hundra kronor. 
 
Inom staden pågår ett arbete med att ta fram ett program för 
stadsnära odling, och förvaltningen har i kommunikation med 
trafikkontoret fått bekräftat att båda frågorna från detta 
medborgarförslag hanteras där. Programmet tas upp för beslut i 
trafiknämnden i september och förvaltningen hoppas att det kan 
bidra med tydligare riktlinjer om bland annat kösystem och 
köavgifter för stadens koloni- och fritidsträdgårdsområden. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/567-4 Tänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
storlek och kostnad på Enskede gårds koloniträdgårdar 

 EÅV 2024/567-3 Medborgarförslag om storlek och kostnad 
på Enskede Gård koloniträdgårdar 
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§ 8 
Medborgarförslag angående flytt av förvaltningshus  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/502 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har fått ett medborgarförslag om att 
förvaltningskontoret även i framtiden ska vara lokaliserat vid 
Slakthusplan. 
 
Förvaltningen håller med om att förvaltningskontoret på 
Slakthusplan ligger nära flera olika typer av kollektivtrafik och att 
det därför kan anses ligga centralt beläget i stadsdelsområdet. I 
planeringen av förvaltningens flytt till Rågsved finns både sociala 
och ekonomiska vinster. De flesta av förvaltningens möten med 
invånare sker på andra sätt än genom ett besök på 
förvaltningskontoret. Samtidigt innebär en flytt att förvaltningen 
kommer närmare de invånare som har behov av att besöka det. En 
flytt innebär även att en mindre del av förvaltningens budget 
kommer gå till lokalhyror. Förvaltningen kommer kunna nyttja 
skattemedlen mer effektivt då pengar istället kan gå till 
verksamheterna. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/502-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag 
angående flytt av förvaltningshus 

 EÅV 2024/502-3 Medborgarförslag angående flytt av 
förvaltningshus 
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§ 9 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds månadsrapport 
2024  
September 2024 
EÅV 2024/11 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner månadsrapport 
för september 2024. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet syftar till att redovisa prognos på helårsutfall för Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. 
 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras ett 
underskott om 30,0 mnkr före resultatöverföringar och ett 
underskott om 20,0 mnkr efter resultatöverföringar. För 
investeringar prognostiseras ett utfall inom fastställd budget. 
 
Prognostiserad avvikelse på helår motsvarar 1,1 procent före 
resultatöverföring och 0,7 procent efter resultatöverföring jämfört 
med justerad budget. 
 
Underskottet är störst inom individ- och familjeomsorg till barn och 
unga till följd av fortsatt mycket höga vård- och omsorgskostnader. 
Framförallt har kostnaderna för HVB och arvoderade familjehem 
ökat kraftigt jämfört med föregående år bland annat på grund av 
många och komplexa ärenden. Förvaltningen konstaterar att 
utmaningarna inom barn och unga gällande både ekonomi och 
verksamhet kommer kvarstå och kräva prioriteringar i arbetet med 
verksamhetsplanen för 2025. 
 
Förvaltningen har under flera år arbetat med att bygga upp en 
beredskap och resurser för att hantera snabba svängningar i 
ekonomin och bibehålla en rättssäker och noggrann 
myndighetsutövning enligt gällande lagstiftning. 
 
Ett kontinuerligt arbete pågår för att följa den ekonomiska 
utvecklingen och förvaltningen bevakar ett antal kostnadsdrivande 
faktorer inom flera verksamhetsområden. Förvaltningen bedriver 
inom samtliga verksamhetsområden en tydlig, stram och prioriterad 
styrning av både ekonomi och verksamhet och kommer att fortsätta 
prioritera detta med ett tydligt och stärkt fokus på ekonomistyrning. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner månadsrapport för september 2024. 
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Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L), Gustav Johansson m.fl. (M) och Christina 
Peterson (C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Stadsdelsnämnden Enskede-Årsta-Vantör har hela tiden sedan 
majoriteten tillträdde haft svårt att hålla en budget i balans. När nu 
verksamhetsåret närmar sig slutet har inte majoriteten vidtagit 
tillräckliga åtgärder för att få ned underskottet. 
  
Underskottet är i dagsläget 30,0 miljoner före resultatöverföringar 
och efter resultatöverföringar 20 miljoner. Avvikelsen på helår 
landar därmed på ungefär 1%. Avdelningen Individ och familj, 
Barn och Unga står ensam för -38 miljoner. Detta grundar sig i 
dyra placeringar, särskilt ökar kostnader för HVB-hem där bristen 
på HVB-hem gör att kostnader skenar. Den centrala fond som 
tidigare under den borgerliga perioden fanns för att söka pengar 
för placeringar, borde återupprättas. Visserligen väntas en 
förstärkning för vår nämnd för placeringar på ca 7 miljoner i den 
nya budgeten, men det är långt ifrån de 38 miljoner som 
underskottet är idag. Även om andra metoder kan vara en 
framgångsfaktor för att också minska kostnader, lär det i dagsläget 
knappast bidra mer än liten del. I denna del är majoriteten svaret 
skyldig och stadens nya budget bidrar inte till att skingra dimmorna 
hur dessa kostnader för stadsdelen ska klaras framledes. 
  
Majoriteten behöver arbeta vidare och än hårdare med 
förvaltningen för att få en budget så nära i balans som möjligt vid 
verksamhetsårets slut. Det är inte orimligt att andra verksamheter 
får stå tillbaka för att täcka underskott. Det är heller inte orimligt 
att slimma organisationen genom effektiviseringar och besparingar. 
  
Det är fortsatt tuffa ekonomiska förutsättningar och lågkonjunktur, 
men många siffror går åt rätt håll med exempelvis lägre inflation, 
sjunkande räntor och en lågkonjunktur som snart är över. Det går 
att se ljuset i tunneln. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/11-9 Tjänsteutlåtande: Månadsrapport september 
2024 
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§ 10 
Utredning om egen regi för park- och naturskötsel  
Redovisning av uppdrag från kommunfullmäktige samt 
inriktningsbeslut 
EÅV 2024/541 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens utredning om park- och naturskötsel i egen 
regi. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i 
uppdrag att påbörja förberedelserna för ett övertagande av 
parkskötseln i egen regi från och med den 1 oktober 2026. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd uppdrar åt 
förvaltningen att återkomma i samband med 
verksamhetsplan för 2026 med en beskrivning av hur 
övertagandet kan finansieras och genomföras. 

4. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner att 
förvaltningen vid behov tecknar leasingavtal istället för att 
köpa in lastmaskiner om det visar sig fördelaktigt för att 
uppnå stadens långsiktiga miljömål. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har idag parkskötsel 
upphandlad på entreprenad. I 2024 års budget fick Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsnämnd tillsammans med Farsta stadsdelsnämnd i 
uppdrag att ”gemensamt utreda förutsättningarna för samt förbereda 
inför att påbörja driften av natur- och parkskötsel i egen regi från 
2025 i de park- och naturområden som stadsdelsnämnderna 
ansvarar för”. 
  
Förvaltningen har utrett vilka delar som bör tas över och vad det ger 
för behov av bemanning, fordon, maskiner, lokaler med mera. Med 
stöd av en konsult har förvaltningen uppskattat kostnaderna för att 
driva park- och naturskötsel i egen regi. Den kalkyl som 
förvaltningen har räknat fram innebär högre driftskostnader jämfört 
med de kostnader som förvaltningen har i dag. Förvaltningen har i 
sina kalkyler tagit hänsyn till rådande kvalitetskrav utifrån en lägsta 
godtagbar standard, stadens miljömål och marknadsmässiga löner. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens utredning om park- och naturskötsel i 
egen regi enligt ovan. 
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Yrkanden 
Gustav Johansson m.fl. (M), Peter Backlund (L) och Christina 
Peterson (C) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd avbryter 
pågående arbete om park och naturskötsel i egen regi. 

2. att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutar att 
förlänga de nuvarande avtalen för park- och naturskötsel 
enligt de ursprungliga villkoren på två år. 

  
Majoritetens projekt för att driva park och naturskötsel i egen regi 
är ett initiativ som enbart är ideologiskt framdrivet, där rena 
vänsterdrömmar står ivägen för en god leveransmodell med sunda 
ekonomiska prioriteringar. Istället för att sätta stockholmarnas 
bästa i fokus driver man en egen-regi politik som riskerar medföra 
sneddrivna prioriteringar och ökade kostnader. Vi ser till 
stockholmarnas bästa och kommer fortsätta att så göra. 
  
Vi ser flertalet fallgropar i detta park och mark-projekt. Majoriteten 
bygger bland annat stora delar av sitt resonemang på 
förhoppningar om att de nuvarande entreprenörerna ska gå med på 
en förlängning av avtalen med endast ett år, trots att avtalen 
stipulerar två år. Detta antagande är en risk som inte hanteras. Vad 
som händer om entreprenörerna inte accepterar detta är inte 
hanterat. Med stor sannolikhet kommer nämnden att stå inför en 
situation där man antingen tvingas till högre kostnader genom 
förhandling med nuvarande leverantör eller att upphandla ett 
kortsiktigt avtal på ett år. Detta blir sämre – för stockholmaren. 
  
Kalkylen som ligger till grund för förslaget är ofullständig och 
saknar viktiga antaganden, trots det visar förslaget en kraftig 
kostnadsökning från 57,8 mnkr år 2025 till 65,3 mnkr år 2026, 
vilket motsvarar en ökning på cirka 13 %. Stockholm stad befinner 
sig i ett ansträng ekonomiskt läge efter två år av det rödgröna 
styret. Staden lånar en miljon kronor per timme och majoriteten 
prioriterar uppenbart kostnadsökningar istället för en effektiv 
verksamhet. Det kan inte anses vara god ekonomisk hushållning att 
då göra verksamheten dyrare och använda ett antal av dessa 
lånetimmar till att investera i gräsklippare och traktorer. De 
fördyringar och investeringar som majoriteten nu vill genomföra 
inom park och naturskötsel förbättrar på inget vis kvaliteteten för 
stockholmarna, det blir bara dyrare – för stockholmaren. 
  
Istället för att effektivisera verksamheten och optimera kostnaderna, 
väljer man att lägga en stor ekonomisk risk på Stockholms 
skattebetalare utan att kunna visa på motsvarande förbättringar i 
kvalitet eller resultat. Känslighetsanalyser för väsentliga faktorer 
som löneökningar, maskininvesteringar och systemstöd saknas helt i 
underlagen. Förslaget ignorerar även kostnader för nödvändig 
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uppföljning och kontroll av driften, vilket öppnar för ineffektivitet 
och ökade kostnader. Detta riskerar sämre parkupplevelse – för 
stockholmaren. 
  
Majoritetens påstående att egen regi skulle innebära ökad rådighet 
över verksamheten är inget annat än ett tomt löfte. Ingen konkret 
analys har gjorts om hur denna rådighet skulle leda till 
förbättringar för stockholmarna. Vad exakt menar majoriteten med 
ökad kontroll? Är det att en enskild politiker ska bestämma 
gräslängden vecka för vecka? Denna typ av verksamhet kräver 
planerad drift och inte improvisation, det finns inget i förslaget som 
visar på hur ökad rådighet skulle ge bättre resultat än nuvarande 
entreprenadlösningar som redan regleras genom detaljerade avtal. 
När staden driver mer och mer diversehandel liknande 70-talets 
kooperativa Domus-varuhus flyttas fokus från den så viktiga 
kärnverksamheten som vi anser behöver prioriteras. 
  
Entreprenörer har starka incitament att leverera hög kvalitet 
eftersom deras kontrakt innehåller sanktioner vid utebliven 
prestation. Det finns inget som tyder på att majoritetens förslag 
skulle leverera likvärdig kvalitet utan dessa incitament. Att påstå att 
kvaliteten automatiskt skulle höjas vid egen regi är ett påstående 
som enbart vilar på ideologisk grund. 
  
Sammanfattningsvis måste majoriteten hantera riskerna i denna 
återkommunalisering och säkerställa att en fullständig ekonomisk 
analys genomförs, med en realistisk och genomtänkt plan för 
framtida drift, innan några beslut tas om att övergå till egen regi. 
Vi anser det som oansvarigt av den rödgröna majoriteten att gå 
vidare med detta ideologiskt drivna projekt som riskerar ekonomi 
och kvalitet i parkdriften. Detta blir sämre och dyrare – för 
stockholmaren. 
  
Henrik Virro (M) yrkar bifall till Gustav Johanssons m.fl. (M), 
Peter Backlunds (L) och Christina Petersons (C) yrkande. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Gustav Johanssons m.fl. (M), 
Peter Backlunds (L) och Christina Petersons (C) förslag mot 
förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden beslutar i 
enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
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Reservationer 
Gustav Johansson m.fl. (M), Peter Backlund (L) och Christina 
Peterson (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt eget 
yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/541-2 Tjänsteutlåtande: Utredning om egen regi 
för park- och naturskötsel 

 EÅV 2024/541-2.1 Utredning om egen regi för park- och 
naturskötsel 
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§ 11 
Ändring av lokala ordningsföreskrifter för 
hundrastområde i Frötallsparken i stadsdelen 
Johanneshov  
Hemställan till kommunfullmäktige 
EÅV 2024/601 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd hemställer hos 
kommunfullmäktige att ta bort hundrastområdet som beskrivs i 
detta tjänsteutlåtande från stadens lokala ordningsföreskrifter. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stockholms allmänna lokala ordningsföreskrifter anger att hundar 
ska hållas kopplade på offentlig plats, med undantag för de områden 
där staden har anordnat hundrastplatser. Varje hundrastplats ska 
vara utpekad på kartan i ordningsföreskrifterna och när 
förvaltningen anlägger eller tar bort en hundrastplats behöver 
kommunfullmäktige fatta ett beslut som medger det. 
 
Detta tjänsteutlåtande rör ett hundrastområde i Frötallsparken som 
ligger i stadsdelen Johanneshov. Hundrastområdet ligger inom 
stadsutvecklingsprojektet Slakthusområdets första etapp. 
Förvaltningen anser att Frötallsparkens framtida utformning och 
funktion innebär att det inte kommer att vara lämpligt att ha hundar 
utan koppel i parken, och hundrastområdet behöver därför tas bort 
från de lokala ordningsföreskrifterna. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
hemställer hos kommunfullmäktige att ta bort hundrastområdet som 
beskrivs i detta tjänsteutlåtande från de lokala 
ordningsföreskrifterna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/601-1 Tjänsteutlåtande: Ändring av lokala 
ordningsföreskrifter för hundrastområde i Frötallsparken i 
stadsdelen Johanneshov 

 EÅV 2024/601-1.1 Hundrastområde i Frötallsparken i 
Johanneshov 
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§ 12 
Genomförandeärende om nya lokaler för daglig 
verksamhet  
EÅV 2024/701 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i 

uppdrag att beställa verksamhetsanpassningen av lokaler för 
daglig verksamhet i fastigheten Dalen 20. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i 
uppdrag att teckna hyresavtal med Micasa fastigheter i 
Stockholm AB i enlighet med samverkansavtalet mellan 
förvaltningen och bolaget. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Micasa har beslutat att riva Årsta vård- och omsorgsboende vilket 
gör att Tallbackens DV, Dalens DV och Dalens arbetsgrupp 
behöver ersättningslokaler. I samarbete med Micasa har 
förvaltningen därför tagit fram ett förslag på ersättningslokaler inom 
del av fastigheten Dalen 20, f.d. Enskededalens servicehus. 
Lokalerna planeras att vara väl anpassade för verksamheten och 
genomgående ha god tillgänglighet. Lokalerna är placerade i 
markplan med tillgång till direkt angöring för färdtjänst och 
möjlighet till utevistelse. 
 
Med syfte att tillgodose stadens behov av daglig verksamhet LSS 
föreslår förvaltningen att nämnden godkänner förslaget. 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
ger förvaltningen i uppdrag att beställa genomförande av 
verksamhetsanpassning i fastigheten Dalen 20 och därefter teckna 
hyresavtal inom samverkansavtalet med Micasa fastigheter i 
Stockholm AB. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/701-1 Tjänsteutlåtande: Genomförandeärende om 
nya lokaler för daglig verksamhet 

 EÅV 2024/701-1.1 Bilaga 1 hyresoffert Dalen 20 
 EÅV 2024/701-1.2 Bil 2 ritning DV Dalen 20 
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§ 13 
Utredning om förutsättningarna för två 
ansökningsperioder för föreningsbidrag 2025  
EÅV 2024/321 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
utredning om två ansökningsperioder för föreningsbidrag 2025. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen fick i 2024 års verksamhetsplan i uppdrag av 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd att utreda förutsättningarna 
för två ansökningsperioder för föreningsbidrag 2025. 
  
Föreningar i stadsdelsområdet har i dagsläget möjlighet att ansöka 
om föreningsbidrag en gång per år. Utredningen konstaterar bland 
annat att motiveringen till att en ansökningsperiod infördes var att 
främja långsiktighet och förutsägbarhet för föreningarna och att en 
ansökningsperiod har prövats för kort tid för att kunna utvärderas 
tillräckligt. Vidare har samtliga stadsdelsnämnder i nuläget en 
ansökningsperiod, vilket innebär att behålla en ansökningsperiod 
främjar enhetligheten i staden. Förvaltningen föreslår därför att 
föreningsbidrag även fortsättningsvis söks en gång per år på hösten. 
Förvaltningen lyfter i utredningen även fram vikten av att fortsätta 
att stärka uppföljningen av föreningsbidragen. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens utredning om två ansökningsperioder för 
föreningsbidrag 2025. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/321-1 Tjänsteutlåtande: Utredning om 
förutsättningarna för två ansökningsperioder för 
föreningsbidrag 2025  

 

Sida 22 (59)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2024 
 

2024-10-24 

§ 14 
Rapportering till IVO av ej verkställda beslut enligt SoL 
och LSS för kvartal 2 år 2024  
EÅV 2024/648 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger förvaltningens 
redovisning av rapporteringen till IVO av ej verkställda beslut 
enligt SoL och LSS för kvartal 2 år 2024 till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden fattar beslut om insatser till enskilda invånare 
enligt socialtjänstlagen (SoL) och lagen om stöd och service till 
vissa funktionshindrade (LSS). 
 
Enligt SoL och LSS ska kommuner redovisa de gynnande beslut om 
insatser enligt respektive lagstiftning som inte har kunnat 
verkställas inom tre månader från beslutsdatum till IVO. 
Rapporteringsskyldigheten gäller även tidigare rapporterade 
ärenden som ännu inte har verkställts under närmast föregående 
kvartal. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning redovisar kvartalsvis 
till stadsdelsnämnden de ej verkställda besluten som förvaltningen 
rapporterat till IVO. 
 
Rapporteringen för kvartal 2 år 2024 visar en minskning om sex 
beslut jämfört med kvartal 1. Inom Social omsorg vuxen – 
funktionsnedsättning och socialpsykiatri noteras en minskning om 
fyra ej verkställda beslut. Social omsorg barn och unga har samma 
antal ej verkställda beslut som föregående kvartal. Social omsorg 
äldre visar en minskning om två ej verkställda beslut. Vid 
rapporteringsperiodens slut fanns 26 beslut som var fortsatt ej 
verkställda, vilket är detsamma som för kvartal 1 år 2024. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
lägger redovisningen av rapporteringen till IVO för kvartal 2 år 
2024 av ej verkställda beslut enligt SoL och LSS till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/648-1 Tjänsteutlåtande: Rapportering till IVO av 
ej verkställda beslut enligt SoL och LSS för kvartal 2 år 2024 
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§ 15 
Remiss av klimathandlingsplan 2024-2030  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2023/416 
EÅV 2024/551 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har tagit fram en ny klimathandlingsplan för 
perioden 2024-2030. Klimathandlingsplanen är framtagen utifrån de 
mål som finns i Miljöprogram 2030, och beskriver hur staden ska 
arbeta för att nå de klimatmål som finns i miljöprogrammet. I 
klimathandlingsplanen beskrivs fem omställningsområden som 
staden ska arbeta inom. 
 
För varje omställningsområde har åtgärder tagits fram, totalt ca 130 
stycken. Stadens stadsdelsnämnder står med som huvudansvariga 
för 18 åtgärder och delansvariga för 23 åtgärder. 
 
Förvaltningen bedömer att Klimathandlingsplan 2024-2030 
innehåller relevanta åtgärder som blir ett bra stöd vid planering av 
förvaltningens interna klimatarbete. Förvaltningen lyfter att 
handlingsplanens format behöver ses över för bättre tillgänglighet. 
Vidare vill förvaltningen förmedla att det finns ett behov av 
driftsmedel för att komma vidare med det lokala klimatarbetet. 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Christina Peterson (C) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 
2. Att därutöver anföra följande 

  
Klimatet är vår tids ödesfråga. Klimatarbetet måste drivas både i 
EU och i Sverige, såväl som lokalt här i Stockholm. Stockholm ska 
vara en klimatpositiv stad senast 2030 och en fossilbränslefri stad 
senast 2035. Staden ska vara en fossilfri organisation senast 2030 
och trafiken i Stockholms innerstad ska vara utsläppsfri senast år 
2030. För att målen ska kunna nås behöver vi jobba på flera fronter 
samtidigt, dels med ny teknik genom bolaget Stockholm Exergi som 
kan fånga in och lagra koldioxid, dels fasa ut fossila bränslen 
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genom kraftfulla incitament, beteendeförändringar och 
energieffektiviseringar. 
  
Generellt sett finner vi ambitionsnivån i den föreslagna 
klimathandlingsplanen tillräcklig men däremot saknas reell 
handlingskraft. Vilket är precis det som Stockholm och klimatet 
behöver. En handlingsplan utan konkreta förslag på nödvändig 
handling reduceras snarare till ännu en skrivbordsprodukt som i 
slutändan kommer att göra endast marginell, om ens någon, 
skillnad för klimatet. 
  
Vi kan bland annat läsa om flertalet målsättningar utan 
förutsättningar. Exempelvis förslaget att halvera utsläppen från 
konsumtion jämfört med 2019. Där har Stockholms stad relativt 
små möjligheter att ensamt göra så stor skillnad. Förslaget sätter 
alldeles för stor tilltro till att genom ”samverkan” med andra 
myndigheter och genom ”kommunikation” lyckas förändra 
stockholmarnas beteenden att halvera sina utsläpp från konsumtion. 
Vidare saknas tydliga och transparanta kostnadsanalyser – det är 
exempelvis orealistiskt att skrota en fungerande maskinpark redan 
till 2025 – både ur ekonomisk och teknisk synvinkel. 
  
Centerpartiet ser också en brist i att programmet saknar konkreta 
mål om hur mycket koldioxid som ska fångas in genom bio-CCS för 
att minska utsläppen. Bio-CCS är ett mycket viktigt verktyg som 
borde ges mer utrymme i klimathandlingsplanen. 
  
Ett ytterligare område där förslaget till klimathandlingsplan är 
bristfälligt rör matens roll för en hållbar omställning. Detta trots 
att matkonsumtionen i Stockholm står för 15 procent av 
konsumtionsutsläppen. Centerpartiet tycker att ett 
stadsövergripande mål om hundra procent svenskt vid 
matupphandling, där så är möjligt, behövs. Dessutom tycker vi att 
klimathandlingsplanen borde ta fram initiativ för att öka andelen 
viltkött. Ur ett klimat- och hälsoperspektiv innebär viltkött kortare 
transporter samt att köttet är fritt från antibiotika, färgämnen, nitrit 
och andra tillsatser. 
  
Centerpartiet beklagar också att bland de 133 remissinstanser som 
styret har valt att skicka klimathandlingsplanen till så finns inte 
några av de viktigaste samhällsaktörerna inom livsmedel och 
matproduktion såsom LRF, Lantmännen och Livsmedelsföretagen 
med. Det var tydligen viktigare för den styrande majoriteten att 
skicka klimathandlingsplanen på remiss till Instagramkontot 
”Medveten_i_stan”. 
  
En långsiktigt hållbar klimatpolitik förutsätter både delaktighet och 
ett brett folkligt stöd. Ska vi klara omställningen i Stockholm, måste 
vi genomföra den på ett sätt som gör att olika människor och 
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branscher kan känna sig involverade; att alla känner att de blir 
vinnare om de deltar i klimatomställningen. Delaktigheten skapar 
grunden till samhällsförändringarna. Alternativet – en omställning 
som bara omfattar vissa, men där andra grupper ställs utanför 
eftersom de inte har råd eller möjlighet att ställa om – riskerar att 
leda till motreaktioner, kortsiktiga svängningar i politiken och 
bristande långsiktighet. I stället för klimatomställning får vi 
politikomsvängning. 
  
Centerpartiet vill att Stockholm ska vara världsledande i det 
globala arbetet med att förverkliga Parisavtalet. 
Klimathandlingsplanen bör spela en avgörande roll för att nå detta. 
  
Peter Backlund (L) och Gustav Johansson m.fl. (M) yrkar att 
nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut  
2. Att utöver det anföra följande.  

  
Som landets största kommun och tillväxtmotor, vilar ett stort ansvar 
på Stockholms stad att gå före och visa vägen i 
klimatomställningen. Vi är positiva till att en klimathandlingsplan 
för staden tas fram och välkomnar dess högt ställda mål. Ska vi 
lyckas krävs det både hög ambition och genomförbarhet.   
  
Att planen har ambition framgår tydligt, däremot genomförbarhet 
och konkretisering är något som behöver framgå tydligare.   
  
Vi efterfrågar en tydligare åtgärdsplan i hur den styrande 
majoriteten avser implementera, så att klimathandlingsplanen blir 
verklig politik med en reell påverkan på vårt klimat i positiv 
riktning.   
  
Här har vi lyft elektrifiering som ett konkret förslag för att nå 
stadens mål. Vi ser att det finns stora behov av att öka ambitionen i 
att rulla ut fler laddstolpar, framför allt där människor har sina 
elbilar – exempelvis i flerbostadshus och garage.   
  
Elektrifieringen kräver också tillgång till en klimatpositiv och 
pålitlig energikälla, stadens energimix ska därför utöver vind, sol 
och vatten även inkludera kärnkraft. Något vi saknar i gällande 
förslag. Ska vi lyckas med både elförsörjning och klimatmål så 
måste samtliga energikällor ges utrymme i stadens energimix.   
  
Vidare menar vi att den tekniska utvecklingen oftast kommer från 
idérika entreprenörer och företag som driver på nya och innovativa 
lösningar för att möta klimatproblemen. Där ska staden ta en aktiv 
roll i att agera samarbetspart tillsammans med näringsliv för att 
utveckla stadens hållbarhets- och cirkulära arbete. Exempelvis 
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finns det många inom bygg-, och bostads- och fastighetssektorn som 
sitter på innovativa lösningar som skulle gynna både klimatet, 
staden och vårt näringsliv.   
  
Vi anser att den här klimathandlingsplanen är en bra start men med 
stort utrymme för förbättring och vi efterfrågar en större 
konkretisering av majoriteten för att omsätta planen till verklighet.  
  
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

1. Att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
Sverigedemokraternas yttrande som svar på remissen 

2. Att därutöver anföra följande: 
  
Sverigedemokraterna anser att Stockholms stad ska inta en aktiv 
roll för att vara ett framgångsexempel gällande miljö- och 
klimatarbetet. Varje skattekrona ska investeras på insatser som är 
samhällsekonomiskt lönsamma samt maximerar 
utsläppssänkningen. Insatser av symbolisk eller principiell karaktär 
utan belagd effekt bör undvikas. Därtill ska samtliga insatser 
löpande utvärderas. 
  
Stockholms stad bör aktivt arbeta med närmiljön genom att 
begränsa nybyggnation på grönområden, utveckla arbetet med 
sanering av vattendrag och sjöar samt ständigt pröva nya metoder 
för att öka folkhälsan. 
  
Vi ser positivt på underlättade möjligheter för byggaktörer att 
anpassa befintliga byggnader framför rivning och nyproduktion och 
lyfter vikten av att vårda kulturarvet och att kulturhistoriskt viktiga 
områden värnas. Alla eventuella nybyggnationer ska ske varsamt 
och i samklang med befintlig byggnation. Vid påbyggnad och 
utbyggnad av befintliga byggnader behöver hänsyn tas till 
befintliga byggnaders höjd och uttryck. 
  
Stockholms stad bör inte låsa fast sig vid att minska co2 utsläppen 
oavsett hur höga marginalkostnader detta medför. Istället bör 
staden utveckla arbetet med internationellt klimatbistånd genom att 
bidra med tjänstemannakompetens inom miljöarbetet samt inom 
energieffektivitet till utvecklingsländer. 
  
Sverigedemokraterna har föreslagit ett alternativt Miljöprogram 
2030 som grundar sig på visionerna och ambitionerna ovan. Med 
anledning av detta bör klimathandlingsplanen omarbetas i grunden. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
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Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Christina Petersons (C) förslag, 
Peter Backlunds (L) och Gustav Johanssons m.fl. (M) förslag, 
Emelie Wassermanns (SD) och förvaltningens förslag till beslut mot 
varandra och finner att nämnden beslutar i enlighet med 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservationer 
Christina Peterson (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
  
Peter Backlund (L) och Gustav Johansson m.fl. (M) reserverar sig 
mot beslutet till förmån för sitt eget yrkande. 
  
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/551-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av 
klimathandlingsplan 2024-2030 

 EÅV 2024/551-1.2 Godkänt tjänsteutlåtande - 
Klimathandlingsplan 2030 för Stockholms stad (Dnr KS 
2023/416) 

 EÅV 2024/551-1.1 Klimathandlingsplan 2030 - En rättvis 
omställning för ett Stockholm utan globalt klimatavtryck 
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§ 16 
Remiss av motion om att inrätta ett Queer-museum i 
Stockholm stad  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/604 
EÅV 2024/497 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har sänt motion om att inrätta ett Queermuseum i 
Stockholms stad på remiss till bland annat Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd. 
 
Förvaltningen anser att om det finns utrymme i stadens budget för 
ett queermuseum så vore det en intressant idé som skulle vara ett 
värdefullt komplement till den mångfald av kultur som redan 
kommer till uttryck i staden. Ett queermuseum skulle också kunna 
bidra till målet om att Stockholm ska vara en demokratisk, öppen, 
jämställd och jämlik stad där alla människor har rätt att bli 
behandlade med respekt och att staden ska stå upp för alla 
människors lika värde och rättigheter. Förvaltningen föreslår att 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteskrivelse som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att nämnden bifaller motionen 
2. Att därutöver anföra följande 

  
Stadsdelsförvaltningen är i sitt svar relativt positiv till att ett 
Queermuseum etableras i Stockholm stads regi i samarbete med 
civilsamhällets aktörer inom HBTQI- området. Samtidigt 
framhåller man de omfattande aktiviteter inom området man gör 
både i Stockholm som helhet och i vår stadsdel, där också en del 
andra muséer lyfter fram perspektivet. 
  
Vi menar att ett fysiskt Queermuseum skulle vara ett välkommet 
tillskott för att ytterligare lyfta fram Stockholm som en öppen, 
tolerant och inkluderande stad. Stockholm ska vara föregångare, 
och ett museum som berättar den Queera historien och om samtiden 
skulle vara ett led i detta. Muséet bör så småningom övertas i 
statlig regi. 
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Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/497-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att 
inrätta ett Queermuseum i Stockholms stad 

 EÅV 2024/497-1.1 Motion om att inrätta ett Queer-museum 
i Stockholm stad 
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§ 17 
Remiss av motion om yrkesgymnasium  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/544 
EÅV 2024/437 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En remiss om en motion från Liberalerna om yrkesgymnasium har 
inkommit från kommunstyrelsen. Motionären föreslår att staden ska 
inrätta ett yrkesprogramråd med olika kompetenser för att samlat 
arbeta kring bemanning och rekrytering och få fler att söka 
yrkesgymnasium samt att staden utreder försök med yrkesprogram 
på skolor med teoretisk programprofil i innerstaden. 
 
Förvaltningen instämmer i att det är positivt om status höjs på 
yrkesgymnasium och om fler unga fullföljer utbildning. Praktisk 
utbildning passar många av förvaltningens målgrupper . 
Förvaltningen har ingen rådighet över dessa frågor och kan därför 
inte närmare besvara frågorna. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att nämnden bifaller motionen 
2. Att därutöver anföra följande 

  
Statusen på yrkesgymnasium behöver höjas. Förvaltningen är 
relativt positiv i sitt svar, men stora delar av motionen föreslår 
sådant som ligger utanför stadsdelsnämndens ansvarsområde.  
  
Tyvärr har statusen för yrkesgymnasium bland ungdomar urholkats 
i en lång rad av år. Många elever skulle mycket lättare kunna få ett 
jobb direkt efter genomfört gymnasium, i stället för att misslyckas 
på ett nationellt teoretiskt program där avhoppen idag är 
alarmerande. Att inrätta ett yrkesprogramråd och att pröva införa 
försök med yrkesprogram på några innerstadsskolor med teoretisk 
programprofil skulle vara ett led i att stärka yrkesprogrammen och 
därmed ge fler elever möjligheter till en ljusnande framtid.  
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Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/437-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
yrkesgymnasium 

 EÅV 2024/437-1.1 Motion om yrkesgymnasium 
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§ 18 
Remiss av motion om att Stockholm ska gå före med 
införandet av metoden TFCO  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/608 
EÅV 2024/535 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
En remiss om en motion från Liberalerna om att Stockholm ska gå 
före med införandet av metoden TFCO har inkommit från 
kommunstyrelsen. I motionen framhålls att Statens 
institutionsstyrelse (SiS) är i stort behov av omfattande reformering. 
Motionärerna anser att Stockholm, som landets största stad, ska gå 
före och införa TFCO som alternativ till placering på SiS. 
 
Förvaltningen är positiv till TFCO utifrån att erfarenheterna som 
dragits är goda. Det finns flera typer av behandlingsfamiljer men 
den enda det finns forskning om är TFCO. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att nämnden bifaller motionen 
2. Att därutöver anföra följande 

  
TFCO är en modell med förstärkta behandlingsfamiljer som för 
vissa grupper av utsatta barn och unga har visat sig ha väsentligt 
bättre utfall sett till minskad risk för återfall jämfört med placering 
på låsta SiS-hem. Modellen lämpar sig mindre väl för unga 
indragna i grov kriminalitet men en betydande andel av dessa barn 
har ofta en lång historia av tidigare placeringar. En faktisk 
fungerande samhällsvård skulle i ett tidigt skede kunna ge det stöd 
ett barn behöver - och har rätt till - under en placering för att 
förhindra en fortsatt negativ utveckling och kriminell karriär. Här 
kan TFCO som metod vara ett alternativ till dagens alltför ofta 
direkt skadliga samhällsvård. 
  
Vår stadsdelsförvaltning är positiva i sitt svar, även om det finns 
invändningar. Det har visat sig vara en effektiv metod och det finns 
beläggs för detta i forskning. På TFCO-konferensen i Stockholm 
som liberalerna nyligen deltog på efterfrågade Statens 
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institutionsstyrelse, SiS, mycket tydligt fler kommunala initiativ. 
Målgruppen unga tjejer med svår psykosocial problematik och/eller 
missbruk lyftes också som en grupp väl lämpad för TFCO som 
behandlingsmetod, framför en placering på låst institution. 
  
Vi välkomnar i övrigt förvaltningens utvecklingsarbete i denna 
riktning. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/535-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att 
Stockholm ska gå före med införandet av metoden TFCO 

 EÅV 2024/535-1.1 Motion om att Stockholm ska gå före 
med införandet av metoden TFCO 
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§ 19 
Remiss av motion om att staden bör tillsätta en utredning 
om pojkhemmet Eolshäll  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/758 
EÅV 2024/624 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
En remiss om en motion från Liberalerna om att tillsätta en 
utredning om pojkhemmet Eolshäll har inkommit från 
kommunstyrelsen. Motionären skriver i ärendet att pojkar som varit 
placerade under 1970-talet till 1990-talet utsattes grovt på olika sätt 
och att det var Stockholms stad som hade tillsynsansvaret. 
 
Förvaltningen kan konstatera att stadsledningskontoret svarade i 
tjänsteutlåtande den 14 maj 2024 och därmed har förvaltningen inte 
andra synpunkter än det som redan framgått. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att bifalla motionen 
2. Att därutöver anföra följande 

  
Övergreppen som begicks vid Eolshäll är obeskrivliga i sin 
vidrighet och omfattning. Liberalerna har haft kontakt med flera 
idag vuxna personer som varit placerade vid Eolshäll och som 
beskriver en skräckfylld tillvaro som förföljt dem hela livet igenom. 
  
Förvaltningen skriver i sitt tjänsteutlåtande om att en utredning ska 
ha genomförts och hänvisar till satdsledningskontoret. Denna 
utredning var dock allt annat än fördjupande då den dels hänvisade 
till en utredning från 80-talet, som gjordes med okunskap om det vi 
vet idag beträffande pojkhemmet Eolshäll och de många övergrepp 
som där begicks. Dels hänvisar Kommunstyrelsens utredning till 
Röda Korsets egen utredning, som det dock sedan visade sig att 
stadsledningskontoret alls inte tagit del av, man hade bara tagit del 
av en kort resumé på Röda Korsets hemsida. Röda Korset har sedan 
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dess erbjudit staden att föredra utredningen, men ingen har tackat 
ja till förfrågan. 
  
Vi konstaterar att den rödgröna majoriteten fortsatt inte vill initiera 
någon utredning om stadens inblandning beträffande händelserna 
på Eolshäll. Det är en skam att den rödgröna majoriteten, trots 
DNs och Liberalernas avslöjanden, vägrar ta ansvar för att gå till 
botten med övergreppen vid Eolshäll.  
  
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/624-2 Tjänsteutlåtande: Remiss om att staden bör 
tillsätta en utredning om pojkhemmet Eolshäll 

 EÅV 2024/624-1.1 Motion om att staden bör tillsätta en 
utredning om pojkhemmet Eolshäll 
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§ 20 
Remiss av ersättningsnivåer daglig verksamhet (LSS)  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/492 
EÅV 2024/465 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har skickat en remiss med förslag på 
förändringar av ersättningsnivåer för daglig verksamhet till 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. 
  
Förslag på förändringar i ersättningssystemet är att minska antalet 
nivåer, höja ersättningen i de lägsta nivåerna och minska i de 
högsta, införa ett ytterligare timintervall för deltagandegrad per 
vecka, ändra det lägsta antalet timmar för deltagande samt att 
ersättning till utförarverksamhet ska betalas ut i upp till sex 
månader efter att den enskilde börjat arbete på den ordinarie 
arbetsmarknaden. 
  
Förvaltningen anser att det är positivt att staden ser över 
ersättningsnivåsystemet för daglig verksamhet, för att minska 
inlåsningseffekt och öka incitamenten för verksamheter att stötta 
brukare att komma ut i arbetslivet. Förvaltningen ser det däremot 
som negativt att förslaget till förändring påverkar ekonomin för 
verksamheter med inriktning mot de brukare som har störst behov. 
Förvaltningen menar att förslaget om förändringar skulle behöva 
utredas vidare. Framförallt ser förvaltningen att samverkansfrågan 
kan vara avgörande om staden ska nå ambitionen att öka antalet 
personer som går från daglig verksamhet till arbete på den reguljära 
arbetsmarknaden. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/465-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av 
ersättningsnivåer daglig verksamhet (LSS) 

 EÅV 2024/465-1.3 Kopia av godkänt tjänsteutlåtande 
 EÅV 2024/465-1.4 Bilaga 1. Ersättningsnivåer Daglig 

verksamhet (LSS) 
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§ 21 
Remiss av motion om kultur för LSS  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/605 
EÅV 2024/498 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har skickat en remiss av Motion om kultur för 
LSS till Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. 
  
Förvaltningen ställer sig positiv till motionärernas förslag. 
Förvaltningen menar att staden genom att inrätta en kulturbonus för 
deltagare vid daglig verksamhet enligt Kulanpremiens-modell, tar 
steg i rätt riktning mot att uppfylla de mål som finns formulerade i 
lagstiftning och styrdokument. 
  
Förvaltningen föreslår att staden utreder frågan vidare och kanske i 
projektform prövar hur det skulle fungera med kulturbonus för 
deltagare vid daglig verksamhet enligt Kulanpremiens-modell. Då 
finns också möjligheter till noggrann utvärdering och närmare 
ekonomisk analys. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att nämnden bifaller motionen 
2. Att därutöver anföra följande 

  
Vår stadsdelsförvaltning är positiv i sitt svar. Man menar att staden 
genom att inrätta en kulturbonus för deltagare vid daglig 
verksamhet enligt Kulanspremie-modell, tar steg i rätt riktning mot 
de mål som finns formulerade i lagstiftning och styrdokument. 
Frågan bör utredas vidare, menar förvaltningen. Vi 
liberaler  menar att det är hög tid att LSS personkretsar tar del av 
kulturutbud i samma utsträckning som andra delar av befolkningen 
och vi tror detta förslag är en modell som bör prövas. 
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Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/498-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
kultur för LSS 

 EÅV 2024/498-1.1 Motion om kultur för LSS 
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§ 22 
Remiss av revisionsrapport om stadens arbete mot våld i 
nära relationer  
Svar på remiss från revisorsgrupp 1 avseende 
revisionsrapport nr 1/2024 
EÅV 2024/515 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsrevisionen har skickat rapporten Stadens arbete mot våld i nära 
relationer för yttrande till bland annat Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd. Revisionskontoret har granskat hur staden arbetar 
för att stödja kvinnor som utsatts för våld i nära relation. Enskede-
Årsta-Vantör stadsdelsnämnd har valts ut för granskning bland tre 
andra. Revisionskontorets samlade bedömning är att arbetet mot 
våld i nära relation i huvudsak fungerar väl men att staden behöver 
säkerställa likvärdigheten så att stödet är likvärdigt oavsett var i 
staden den våldsutsatta bor. 
  
Förvaltningen delar revisionskontorets bedömning. Rapporten ger 
inga rekommendationer till nämnden och förvaltningen har inget 
vidare att anföra i ärendet.  Förvaltningen föreslår att Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Christina Peterson (C) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Delvis godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen 

2. Att därutöver anföra följande 
  
Framtagandet av Bryt-upp-programmet är välkommet och 
efterlängtat, men det är samtidigt viktigt att betona behovet av ett 
nationellt perspektiv i programmet i synnerhet när det gäller att 
tillgängliggöra bostäder för relationsvåldsutsatta. Centerpartiet har 
drivit på för att staden ska ta fram ett särskilt lämna-program för 
våldsdrabbade individer så att dessa på ett snabbare sätt kan ta sig 
ur dysfunktionella och farliga boendesituationer och relationer.  
  
Det finns mycket att lära av denna rapport och av information som 
återfinns i andra dokument i staden rörande arbetet med våld i nära 
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relation, inte minst kopplat till boendesituationen och möjligheten 
att lämna en våldsam partner. Under 2022 så skickades endast 20 
personer till SHIS Mellanbo för våldsutsatta från stadsdelarna även 
fast relationsvåld utreddes av stadsdelarna i 1707 fall. Samtidigt 
har det konstaterats att 14 % av kvinnorna i förra årets 
hemlöshetrapport uppgav våld i nära relation som anledning till att 
de levde i hemlöshet. Det blir uppenbart att stadsdelarna inte i 
tillräcklig omfattning efterfrågar och använder sig av stadens 
centrala lösningar för relationsvåldsutsatta. Konsekvensen av detta 
slår hårt mot den individ som tvingas välja på att leva kvar i en 
destruktiv relation eller att leva i hemlöshet. Finns det barn med i 
bilden blir situationen såklart än mer komplex. Det är av yttersta 
vikt att samtliga stadsdelsnämnder säkerställer att likvärdighet ska 
råda. Var i staden man bor ska inte avgöra vilket skydd man får.  
  
I Stockholm växer den redan rekordlånga bostadskön till 
hyresrätterna och detta medför att alldeles för många blir kvar med 
sina förövare. Under 2023 var det endast 30 personer som 
beviljades förtur i bostadskön i Stockholm trots 10 000 sökanden. 
Det är oacceptabelt och visar på att bostadsbristen utgör ett behov 
av samordning med andra kommuner. Vi i Centerpartiet har vid 
flertalet tillfällen föreslagit att Stockholms stad ska vara en aktiv 
part i att säkerställa samordningsfunktionen Kompottens fortsatta 
verksamhet. Detta kan göras genom att Stockholm tar över 
huvudmannaskapet till dess att den statliga utredningen för en 
nationell samverkan för relationsvåldsutsatta är färdig. Detta har 
avfärdats av vänsterstyret. Centerpartiet vill också att kravet att ha 
bott i Stockholm i minst två år innan en förtur kan beviljas ska 
sänkas till ett år. Det skulle innebära att fler relationsvåldsutsatta 
kan få möjlighet till förtur.  
  
För att inte fler individer ska bli utsatta av samma våldsutövare så 
är det av yttersta vikt att socialtjänsten erbjuder och motiverar 
våldsutövaren till behandling för att förebygga upprepat våld. Var i 
staden man bor ska inte avgöra vilket skydd man får. Vi kan försöka 
rädda hur många våldsutsatta som helst men om vi inte tar itu med 
roten till problemet kommer det heller aldrig att upphöra.  
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Christina Petersons (C) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
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Reservation 
Christina Peterson (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/515-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av 
revisionsrapport om stadens arbete mot våld i nära relationer 

 EÅV 2024/515-1.1 Remiss av revisionsrapport om stadens 
arbete mot våld i nära relationer 
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§ 23 
Remiss av motion om skolfrid  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/543 
EÅV 2024/438 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat en motion om skolfrid till bland 
annat Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. Skolfrid innebär att 
skolelever ska känna sig trygga under skoldagens alla timmar samt 
till och från skolan. 
 
Förvaltningen anser att det är viktigt att säkerställa en trygg och 
säker skolgång för barn och unga, då en god skolgång är en stark 
skyddsfaktor. Förvaltningen lämnar synpunkter på de punkter om 
skolfrid som rör förvaltningens verksamheter. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L), Christina Peterson (C) och Gustav Johansson 
m.fl. (M) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att nämnden bifaller motionen 
2. Att därutöver anföra följande 

  
Vi konstaterar att stadsdelsförvaltningens svar visar en positiva till 
flera av våra förslag, även om det finns delar som inte förvaltningen 
inte kommenterar eftersom det ligger utanför stadsdelsnämndens 
ansvarsområden.  
  
Tyvärr ser vi att kränkningsanmälningarna under året ökat kraftigt 
för andra året i rad. Detta återspeglas i elevernas upplevelser av 
trygghet och studiero, där resultaten sjunkit eller stagnerat på 
områdena. För flickor i årskurs 8 uppger så få som 52 procent att 
kan arbeta i lugn och ro på lektionen. Vi har kommit med en rad 
förslag på åtgärder för skolfrid och för att hantera tryggheten och 
studieron. Dessvärre lyser majoritetens brist på initiativ och 
reformvilja med sin frånvaro också på detta område. Tråkigt nog 
ser vi även att socialtjänsten under det rödgröna styret börjar falla 
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ifrån i arbetet med komplex skolfrånvaro, och hänvisar sådana 
ärenden som att det enbart är skolans frågor att hantera. 
  
Lärarens uppgift är att undervisa och bidrar främst till tryggheten 
och studieron genom att skapa ett klimat i klassrummet med tydliga 
förväntningar och fokus på lärande. Vi menar att skolan är så viktig 
att alla samhällsresurser måste sluta upp bakom skolan och aktörer 
som socialtjänst och polis samhandla med skolan, i syfte att uppnå 
skolfrid och därmed möjliggöra för skolan att fokusera på sitt 
lärande uppdrag.  
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L), Christina 
Petersons (C) och Gustav Johanssons m.fl. (M) förslag mot 
förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden beslutar i 
enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservationer 
Peter Backlund (L), Christina Peterson (C) och Gustav Johansson 
m.fl. (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt eget 
yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/438-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
skolfrid  

 EÅV 2024/438-1.1 Motion om skolfrid 
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§ 24 
Remiss av motion om införandet av projektet matvänner 
för att minska social isolering bland stadens äldre  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/259 
EÅV 2024/533 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd är remissinstans för 
motion  om införandet av projektet matvänner för att minska social 
isolering bland stadens äldre av Jan Jönsson (L) och Isabel 
Smedberg-Palmqvist (L). I motionen beskrivs att ofrivillig 
ensamhet är ett stort hälsoproblem. För att motverka att äldre 
hamnar i långvarig ensamhet och isolering bör Stockholms stad 
enligt motionen införa Matvänner; en enkel och kostnadseffektiv 
insats. 
  
Förvaltningen konstaterar att äldre är en heterogen grupp som har 
olika fysiska och psykiska förmågor, olika värderingar och normer. 
Därför behöver det finnas ett varierat utbud av insatser för att 
motverka ofrivillig ensamhet och bryta social isolering. Idag finns 
flera pågående satsningar inom förvaltningen för att motverka social 
isolering och ensamhet samt att arbeta förebyggande och främjande 
med god och näringsrik kost för äldre. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L) och Christina Peterson (C) yrkar att nämnden 
beslutar enligt följande: 
  

1. Att bifalla motionen 
2. Att därutöver anföra följande. 

  
Vår stadsdelsförvaltning skriver om de insatser som görs i vår 
stadsdel vad gäller ofrivillig ensamhet bland äldre, mötesplatser 
och särskilt om den variation av åtgärder som görs inom 
kosthållning bland äldre i vår stadsdel. Enskede-Årsta-Vantör 
ligger sannolikt i framkant bland stadsdelar i staden, men det 
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hindrar inte att ett pilotprojekt inom staden utreds om ”Matvänner” 
och därför bör motionen bifallas. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) och 
Christina Petersons (C) förslag mot förvaltningens förslag till beslut 
och finner att nämnden beslutar i enlighet med förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Reservationer 
Peter Backlund (L) och Christina Peterson (C) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/533-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
införandet av projektet matvänner för att minska social 
isolering bland stadens äldre  

 EÅV 2024/533-1.1 Motion om införandet av projektet 
Matvänner för att minska social isolering bland stadens äldre 
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§ 25 
Remiss av motion om att införa Samordnare krisstöd i 
beredskap (SKiB)  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/607 
EÅV 2024/486 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En remiss från kommunstyrelsen har inkommit till 
stadsdelsnämnden kring en motion om att införa Samordnare 
krisstöd i beredskap (SKiB). Motionen beskriver att det skett en 
eskalering av gängkriminella konflikter de senaste åren genom 
hänsynslösa skjutningar och sprängattentat mot privatbostäder och i 
den offentliga miljön, vilket ytterligare ökar risken för att 
allmänheten kan komma att skadas eller dödas. I samband med 
denna eskalering har Malmö stad infört funktion Samordnare 
krisstöd i beredskap (SKiB) som en del av den centrala 
krisledningen. Stockholm är en av de kommuner som drabbats värst 
av de senaste årens våldsvågor, varför staden bör överväga att 
införa en motsvarande funktion för att säkerställa dess 
funktionalitet. 
 
Förvaltningen bedömer förslaget om att införa SKiB som 
svårgenomförbart med anledning av Stockholms stads 
förvaltningsstruktur. Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att bifalla motionen 
2. Att därutöver anföra följande. 

  
Förvaltningen skriver att införandet av SKiB i Stockholm är 
svårgenomförbart beroende på Stockholms förvaltningsstruktur. 
Man anför också flera lovvärda åtgärder som skulle förstärka 
krishanteringen i staden. 
  
Samtidigt har samordningen av det psykosociala stödet till boende 
bevisligen inte fungerat vid flera händelser i staden, exempelvis vad 
gäller regionens resurser. Ett slående exempel var under 

Sida 47 (59)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2024 
 

2024-10-24 

explosionerna i Hässelby under fjolåret där flera av de som skulle 
ges stöd själva inte upplevde att något stöd fanns tillgängligt. 
Staden har vid ett flertal tillfällen de närmsta åren fått kritik 
gällande bristande psykosocialt stöd till drabbade. Vi anser därför 
att SKiB bör utredas och testas för att stärka stadens krisberedskap 
på ytterligare ett plan. 
  
Ordförande Hassan Jama (V) yrkar att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/486-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att 
införa Samordnare krisstöd i beredskap (SKiB) 

 EÅV 2024/486-1.1 Remiss av motion om att införa 
Samordnare krisstöd i beredskap (SKiB) 
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§ 26 
Remiss av ansökan om serveringstillstånd – GSR Event 
AB  
Svar på remiss från socialförvaltningen, dnr SoN 9.3.2–
8854/2024 
EÅV 2024/644 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd avslår ansökan om 

utökat stadigvarande serveringstillstånd för GSR Event AB, 
Slakthusgatan 6, 121 62 Johanneshov, måndag till söndag 
mellan klockan 03:00 – 05:00 till allmänheten i restaurang. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd föreslår ett tillfälligt 
serveringstillstånd för GSR Event AB, Slakthusgatan 6, 121 
62 Johanneshov, måndag till söndag mellan klockan 03:00- 
05:00 till allmänheten i restaurang under tolv månader. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar 
förvaltningens yttrande till socialförvaltningens 
tillståndsenhet. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningens tillståndsenhet bereder ansökningar från 
Stockholms stads restauranger om serveringstillstånd för 
spritdrycker, vin, öl och andra jästa alkoholhaltiga drycker. De 
svarar även för tillsyn av restauranger som beviljats 
serveringstillstånd. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har fått 
ansökan om serveringstillstånd på remiss den 5 september 2024. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
avslår ansökan om utökat stadigvarande serveringstillstånd för GSR 
Event AB, Slakthusgatan 6, 121 62 Johanneshov, måndag till 
söndag mellan klockan 03:00 – 05:00 till allmänheten i restaurang, 
föreslår ett tillfälligt serveringstillstånd för GSR Event AB, 
Slakthusgatan 6, 121 62 Johanneshov, måndag till söndag mellan 
klockan 03:00-05:00 till allmänheten i restaurang under tolv 
månader och överlämnar yttrandet till socialförvaltningens 
tillståndsenhet. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/644-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av ansökan om 
serveringstillstånd - GSR Event AB 

 EÅV 2024/644-1.1 Remiss av ansökan om 
serveringstillstånd - GSR Event AB 
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§ 27 
Remiss av ansökan om serveringstillstånd – Sin Chingu 
AB (SIN slaugterhouse)  
Svar på remiss från socialförvaltningen, dnr SoN 9.1.1–
9234/2024 
EÅV 2024/664 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan 

om serveringstillstånd för Sin Chingu AB (SIN 
slaughterhouse), Hallvägen 13, 121 62 Johanneshov, 
måndag till söndag klockan 11:00 till 23:00 till allmänheten 
i restaurang samt klockan 11:00-23:00 till allmänheten på 
uteservering. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar 
förvaltningens yttrande till socialförvaltningens 
tillståndsenhet. 

3. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningens tillståndsenhet bereder ansökningar från 
Stockholms stads restauranger om serveringstillstånd för 
spritdrycker, vin, öl och andra jästa alkoholhaltiga drycker. De 
svarar även för tillsyn av restauranger som beviljats 
serveringstillstånd. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har fått 
ansökan om serveringstillstånd på remiss den 16 september 2024. 
 
Förvaltningen föreslår att nämnden tillstyrker ansökan om 
serveringstillstånd för Sin Chingu AB (SIN slaughterhouse), 
Hallvägen 13, 121 62 Johanneshov, måndag till söndag klockan 
11:00 – 23:00 till allmänheten i restaurang samt klockan 11:00 – 
23:00 till allmänheten på uteservering. Vidare föreslår förvaltningen 
att stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens yttrande till 
socialförvaltningens tillståndsenhet. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/664-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av ansökan om 
serveringstillstånd - Sin Chingu AB 

 EÅV 2024/664-1.1 Remiss av ansökan om 
serveringstillstånd 
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§ 28 
Stadsdelsdirektörens information  
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerar om kommande 
chefsforum, implementering av stadens nya chefsstruktur och 
brandtillsyn på LSS-boende. 
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§ 29 
Anmälningar för kännedom 
Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger anmälningsärendena 
till handlingarna. 
 
Anmälda handlingar  

 Revisionsrapport nr 2 2024 Orosanmälningar i förskolan 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 26 

september 2024 
 Stadsrevisionen informerar September 
 Vidaredelegation av beslutanderätt Arborist samt natur- och 

trädvård 2024 
 Vidaredelegation av beslutanderätt Kommunikationstjänster 

2024 
 Protokollsutdrag med kommunfullmäktiges beslut 2024-09-

23 § 15 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 3 

oktober 2024 
 Vidaredelegation beslutanderätt Reservkraft el 2024 
 Beslut från trafiknämnden 2024-09-26 § 8 
 Vidaredelegation beslutanderätt Digitalt verktyg 

försörjningsstöd 2024 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 10 

oktober 2024 
 Protokoll fört vid stadsdelsnämndens pensionärsrådsmöte 

2024-10-21. 
 Kommunsfullmäktiges beslut 2024-10-14 § 16 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 24 

oktober 2024 
 Protokoll förvaltningsgrupp 16 oktober 2024 
 Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor EÅV 

Skarpnäck Farsta 2024-09-16 
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§ 30 
Redovisning av medborgarundersökning 2024  
Anmälningsärende 
EÅV 2024/585 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger redovisningen av 
medborgarundersökningen till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stockholm stads medborgarundersökning genomförs årligen. Den 
går ut till ett slumpmässigt urval Stockholmare i åldern 18 år och 
uppåt. 
  
Undersökningen innehåller både frågor som rör den egna stadsdelen 
och frågor som rör Stockholms stad i stort. Stadsdelsförvaltningens 
redovisning till nämnden fokuserar på frågor som rör invånarnas 
upplevelser av den egna stadsdelen. 
  
Enskede-Årsta-Vantör har bättre resultat jämfört med staden totalt 
när det gäller delaktighet och skötseln av parker och grönområden. 
  
Enskede-Årsta-Vantör har sämre resultat än staden totalt när det 
gäller barns och vuxnas möjlighet till kultur, förtroendet för 
stadsdelsförvaltningen, trygghet, snöröjning och möjligheter till 
aktiviteter i parker och grönområden. 
  
Stadsdelsförvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd lägger redovisningen av medborgarundersökningen 
till handlingarna. 
 

Särskilt uttalande 
Gustav Johansson m.fl. (M), Peter Backlund (L) och Christina 
Peterson (C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
I årets medborgarundersökning noteras att den upplevda 
tryggheten bland de boende i Rågsved minskar. Endast 42 procent 
av invånarna i Rågsved känner sig trygga i sitt eget bostadsområde 
på kvällarna, vilket är samma låga nivå som föregående år. Även 
den generella upplevda tryggheten i parker, grönområden och 
övriga platser i området är anmärkningsvärt låg, och har dessutom 
försämrats mot förra året. 
  
Under flera år har det funnits en ömsesidig vilja hos förvaltning, 
majoritet och opposition att komma till bukt med 
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trygghetsproblemen inom Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsområde. 
Här har fokus legat extra på stadsdelar såsom Rågsved och 
Östberga, och satsningarna har givit resultat. I Östberga ser vi en 
positiv utveckling, där frukten av arbetet bland annat inneburit att 
polisen tagit bort Östberga från listan över utsatta områden. 
Östberga har hamnat i en god spiral och det trygghetsskapande 
arbetet måste fortsätta. 
  
Dock bör de alarmerande siffrorna från Rågsved ses som starka 
varningsklockor. Vad detta beror på är nog inte svart eller vitt, men 
det är av vår starka övertygelse att fler trygghetsskapande åtgärder 
måste sättas in - inte färre. För den som är insatt i politiken i 
Stockholms stad är det tydligt att den nuvarande majoriteten inte 
prioriterar tryggheten i lika hög grad som den föregående. 
Exempelvis har två av tre ordningsvakter i staden dragits in, en 
funktion som tidigare haft en avlastande effekt för polisens 
trygghetsarbete. 
  
Dessa trygghetssatsningar som våra partier tog fram under den 
förra majoriteten ledde bland annat till att tryggheten i Rågsved 
ökade flera år i rad - siffror som nu istället börjat dala. Att stärka 
tryggheten i våra stadsdelar bör vara en prioritet för samtliga 
politiker som representerar folket. Människors trygghet i sitt eget 
bostadsområde borde inte äventyras av vem som håller i 
ordförandeklubban i stadsdelsnämnden. 
  
Vi uppmanar majoriteten att ta till sig dessa alarmerande 
varningsklockor och se allvaret. Våra partier är villiga att fördjupa 
samarbetet för att Rågsvedsborna ska kunna känna sig trygga i sin 
stadsdel. Vi har gjort det förr, och vi kan göra det igen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/585-19 Tjänsteutlåtande: Redovisning av 
medborgarundersökning 2024 

 EÅV 2024/585-18.4 Staden totalt - Stockholms stad 
Medborgarundersökning 2024 

 EÅV 2024/585-18.1 Enskede-Årsta-Vantör - Stockholms 
stad Medborgarundersökning 2024 

 EÅV 2024/585-18.5 Östberga - Stockholms stad 
Medborgarundersökning 2024 

 EÅV 2024/585-18.3 Rågsved - Stockholms stad 
Medborgarundersökning 2024 
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§ 31 
Redovisning av delegationsbeslut  
EÅV 2023/1061 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger rapporten till 
handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/1061-17 Redovisning av delegationsbeslut 2024-
09-06 - 2024-10-11 
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§ 32 
Stadsdelsnämndens frågor  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i uppdrag 
att bereda skrivelserna nedan och återkomma till nämnden med 
svar. 
 

Inkomna skrivelser 
Kristina Öberg m.fl. (S), Hassan Jama m.fl. (V) och Peter 
Dannqvist (MP) lämnar in en skrivelse om krisberedskap i 
äldreomsorgen. 
  
Emelie Wassermann (SD) lämnar in en skrivelse om insatser i 
förskolan för barn med autism, en om trädplanteringar och en om 
öppna förskolan i Årsta. 
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§ 33 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/838 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1757149 (Godkänd - R 1) Nedläggning av 
faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken 
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§ 34 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/838 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1757152 (Godkänd - R 1) Nedläggning av 
faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken 
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§ 35 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/837 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1759786 (Godkänd - R 1) Överflyttning av vårdnad till 
särskilt förordnad vårdnadshavare enligt 6 kap 8 § 
föräldrabalken  
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